

BICHARA KHADER, *Nakba, Naksa, Nahda: mémoire et histoire de la Palestine 1904-2006.*

ABSTRACT -*From the Balfour declaration of 1917 to the birth of Israel in 1948 a great catastrophe (Nakba) crashed down on Palestine which afterwards got worse with the exodus of the major part of palestinian population and reached an highest point with the arab defeat of 1967 (Naksa). During the following period (Nahda) the Palestinians pursued an increasing visibility through military resistance, Intifadah, political initiative and cultural mobilization. The Author stigmatizes the mistakes of Palestinian leaders as well as the colonial policy carried on by Israel. Recollecting the experience of the South-African Truth and Reconciliation Commission, he thinks that a true reconciliation between Palestinians and Israelis will be impossible if they don't enter in a different mood, forgiving about Nakba and Shoah respectively and trying to convert their common pain and sorrow into hope and confidence in a shared future.*

RÉSUMÉ -*Depuis la déclaration Balfour de 1917 jusqu'à la résolution du partage-découpage de la Palestine en 1947 et à la création d'Israël en 1948 la Palestine fit l'expérience d'une grande catastrophe (Nakba), qui devint tragique dans les années suivantes lorsqu'on assista à un véritable éclatement du corps social palestinien et culmina dans la défaite de 1967 (Naksa). L'après-guerre de 1967 marqua un tournant majeur dans la mesure où les Palestiniens accédèrent à la visibilité par la résistance militaire, par le soulèvement dans les territoires occupés (Intifadah), par l'initiative politique et par la mobilisation culturelle (Nahda). L'Auteur stigmatise soit les erreurs commis par les directions palestiniennes soit la politique coloniale pratiquée par Israël. Il voit dans l'obsession du Nakba pour les uns et de la Shoah pour les autres des obstacles qu'il faut dépasser pour ouvrir la voie d'une réconciliation véritable entre Palestiniens et Israéliens.*

MOTS-CLEF: *Palestine, Sionisme, Israël, Déclaration Balfour, Intifadah.*